
FÓRUM A FÖLDMINÕSÍTÉSRÕL
Régóta szunnyadó parázs a földügyi szakterületek

katlanának rostélyán a mezõ- és erdõgazdasági mû-
velés alatt álló területek nyilvántartott földminõsége,
mely a különféle érték-megállapítások jelentõs kiindu-
lási pontját jelentették mintegy 150 éve, és jelentik ma
is.

A Földmûvelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium
Földügyi és Térképészeti Fõosztálya védnökségével, a
Magyar Agrártudományi Egyesület Talajtani Társasá-
gával és a Magyar Földmérési, Térképészeti és Távér-
zékelési Társasággal közösen a Nyugat-Magyarorszá-
gi Egyetem Geoinformatikai Fõiskolai Kar Földminõ-
sítési Fórumot rendezett Székesfehérváron 2002. áp-
rilis 18–19-én.

A Karon – és a szervezést felvállaló Felmérési és
Földrendezõi Tanszéken – kezdettõl cél a korszerû in-
gatlankataszter kialakítása és oktatása (az alap- és to-
vábbképzésben, tanfolyamokon), így a korábbiakban
is széleskörû fórumokat szerveztünk. A kutatások is
túlnyomórészt ennek irányában történnek. 

A Tanszék kezdeményezte, és gondozza 1992-tõl az
ingatlankataszteri szakmérnöki továbbképzést, mely-
nek keretében nemcsak földmérõ és földrendezõ
alapképzettséggel, de más szakterületekrõl is képez-
hetik magukat a földüggyel, térképészettel és földügyi
informatikával kapcsolatban levõ, illetve a határterü-
letekkel foglalkozó szakemberek. Fontosabb rendez-
vényeink az utóbbi években: Ingatlan-nyilvántartási
Fórum (2000 tavaszán), Ingatlankataszteri Fórum
(2000 õszén). Ezt a hagyományt folytattuk az idei

Földminõsítési Fórum megszervezésével, mely az AL-
COA-KÖFÉM igen jól felszerelt Mûvelõdési Házában
került megszervezésre és lebonyolításra.

Magyarország ökológiai adottsága a termõföld
aránya és minõsége tekintetében az EU-országok át-
lagához viszonyítva is kiemelkedõ jelentõségû. A ter-
mõföldjeinkre vonatkozó, jelenleg használatos minõ-
ségi mutatók azonban már régóta nem felelnek meg
a nemzetgazdasági követelményeknek, és – ha a je-
lenlegi állapot változatlan, illetve tartós marad – az
egész földkészlet-gazdálkodást, a gazdaság fejlõdését
is akadályozzák. Az „õsi“, közel 150 éves hozadéki
aranykoronás rendszer tarthatatlanságát nemcsak az
elõttünk álló kiemelt (birtokrendezési, földhasználati)
reformfeladatok sürgetik, de a nemzetgazdaság min-
den területén sürgetõen merül fel az új földminõsítési
rendszer bevezetésének kérdése.

A jelenlegi elavult (aranykoronás) rendszer egyik
legfõbb tanulsága – nemzetközi összehasonlításban is
– az, hogy az ingatlan-nyilvántartásban nem célszerû
ökonómiai adatokkal kombinált földértéket
„mûködtetni“, mert az, a bevezetést követõen elavult-
tá válik.

A földérték a piacgazdaságban a napi kereslet-kí-
nálat szerint változhat, amelyet – amikor szükséges –
szakértõ állapít meg. A földérték megállapításának
azonban legfõbb tényezõje a földminõségre vonatko-
zó adat, amelyet a közhiteles ingatlan-nyilvántartás
vezet és szolgáltat ki.

A konferencia célja: a helyzetfelmérés; a földminõ-
sítés alkalmazási területeivel és továbbfejlesztésével
kapcsolatos kérdések, lehetõségek megvitatása; a
kormányzat részére ajánlások megfogalmazása volt.
Jelen cikk az elhangzott elõadások és hozzászólások
rövid „hangulatjelentését“adja.

A konferencia iránti nagy érdeklõdés alapja, hogy
legalább 10 éve nem volt a szakterületnek hasonló
fóruma, ahol ilyen rangos elõadók elmondták volna a
témakör állását és eredményeiket a hallgatóságnak.
A rendezvénynek két társelnöke volt: Stefanovits Pál és
Várallyay György akadémikusok, mindketten a talaj-
tani kérdések szakavatott ismerõi. Megtisztelte az ese-
ményt – és köszöntötte a résztvevõket – dr. Berczi Nor-
bert, az FVM igazgatási helyettes államtitkára is.

A rendezõ intézmények nevében dr. habil Márkus
Béla, a NYME Geoinformatikai Fõiskolai Kar fõigaz-
gatója köszöntötte a konferencia résztvevõit.

A plenáris elõadások között Várallyay György aka-
démikus „Új tudományos kihívások egy korszerû föld-
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A Konferencia elnöksége: prof. dr. Várallyay György 
akadémikus, prof. dr. Stefanovits Pál akadémikus, 
dr. Berczi Norbert, az FVM igazgatási helyettes államtitkára
és prof dr. Márkus Béla, a Geoinformatikai Fõiskolai Kar
(GEO) fõigazgatója (fotó: Bödõ Viktória)
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minõsítési rendszerrel szemben“ címmel mintegy át-
fogta a kétnapos rendezvény mondanivalóját, és fel-
vázolta a tennivalók egy részét is.

Halászné Székelyhidy Edit, az FVM Földügyi és Tér-
képészeti Fõosztály osztályvezetõje „A földminõsítés
szerepe, jelentõsége a földügyi szakágazatban“ cím-
mel visszatekintést adott a földminõsítés kialakulásá-
ról és az utóbbi 20 év történéseirõl.

Dr. Füleky György egyetemi tanár (Szent István
Egyetem) a mezõgazdasági területek osztályozásának
angol példáját villantotta fel. 

A hazai privatizáció, a földhasználat átalakulása és
az EU kultúrtáj-koncepciója igencsak aktuális témáját
dr. Berényi István, a Pázmány Péter Katolikus Egyetem
Bölcsészettudományi Karának egyetemi tanára vezet-
te fel, elõadását nagy érdeklõdés kísérte. (Vele az
Oroszlányi TV is készített interjút.) 

Dr. Dömsödi János egyetemi docens, a NYME
Geoinformatikai Fõiskolai Kara részérõl – „A hazai
földminõsítés helyzetének és módszereinek történeti
áttekintése“ cím alatt elhangzó elõadásában – mint-

egy kiegészítette az FVM elõadójának mondanivaló-
ját, miszerint: az Aranykoronában értelmezett földmi-
nõség ma már túlhaladott, nem fejezi ki a földek tisz-
ta jövedelmét, és nem alkalmas a különféle érték-
megállapítások alapjaként való felhasználásra.

Igencsak „felrázó erejû“ beszámolót hallottunk dr.
Gaál Zoltán egyetemi tanártól, a Veszprémi Egyetem
rektorától „A Széchenyi-terv keretében megvalósuló
D-e-METER intelligens környezeti földminõsítõ rend-
szer fejlesztése és alkalmazási lehetõségei“ címmel
(szerzõtársak: dr. Tóth Gergely tud. fõmunkatárs
/MTA-TAKI/; dr. Máté Ferenc egyetemi tanár; dr. Vass
József egyetemi docens /Veszprémi Egyetem/). Nem-
csak az eredmény bíztató, de a kutatási téma 100
mFt-os támogatásának nagyságrendje is kecsegtetõ,
különösen, ha figyelembe vesszük, hogy a földügyi
szakterület egy keskeny szegmensérõl van szó. 

Dr. Tamás János, a Debreceni Egyetem docense
„Összetett információs eszközök alkalmazása a föld-
minõség meghatározásában“ címmel a kérdéskör tér-
informatikai megközelítését és támogatásának lehetõ-
ségeit villantotta fel. Ilyen megközelítésben még töb-
ben „vetették be“ a térinformatika fegyvertárát (pl. Se-
bõk Tamás és Baksay Judit), és bizonyították, hogy
egyrészt az alapadatok gyûjtésében, rendszerezésé-
ben és megjelenítésben (ami bizonyos döntéshozatalt
is szolgálhat, pl. a további adat-felvételezés helyének
kiválasztásában) helye van a geomatikának, de igaz
ez a "felújított" földértékek különféle használatára is.

Az elsõ szekciót (mely „A földminõsítés talajtani és
agronómiai vonatkozásai“ címet viselte) dr. Várallyay
György akadémikus, a konferencia társelnöke vezette
le, érdekfeszítõen. Szándékosan ugyanazon a helyszí-
nen zajlottak az egyes ülések, hogy a legkülönfélébb
szakterületekrõl és intézményektõl érkezõ hallgatóság
együttesen legyen részese az egyes szekciókon el-
hangzottaknak. Várallyai György maga is tartott elõ-
adást (mint azt a fenti kép is mutatja).

Az elsõ elõadást dr. Michéli Erika, a Szent István
Egyetem egyetemi docense tartotta „A nemzetközi ta-
lajosztályozási referencia rendszer és hazai talajosztá-
lyozási rendszerünk megújítási feladatainak bemu-
tatása“ címmel.

Dr. Lóczy Dénes a Pécsi Tudományegyetem egyete-
mi tanára „A földminõség vízellátottsági elemének
nemzetközi értékelése“ címmel, a földrajztudomány
oldaláról megvilágítva a kérdéskört, tartotta elõadá-
sát.

Szabóné Kele Gabriella igazgató-helyettes (Fejér
Megyei Növényvédelmi és Talajtani Állomás) elõadás-
ban („Nagyméretarányú talajtérképekre alapozott
földértékelés az 1980-as években“) részben áttekin-
tette a közelmúlt vonatkozó eseményeit (az 1981–85
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Prof. dr. Várallyay
György 
akadémikus, 
a rendezvény
társelnöke tartja
elõadását
(fotó: Bödõ 
Viktória)

Füleky professzor úr és a hallgatóság egy része, a színpad
jobb sarkában dr. Dömsödi János, a plenáris ülés narrátora
(fotó: Bödõ Viktória)
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közötti megújított mintateres-genetikus talajértékelési
rendszer mûködését, elõnyeit és korlátait, a '80-as
évek végének kísérleteit a nagyméretarányú genetikus
talajtérképezés irányába történõ fejlesztés keretében),
de azokat a feladatokat is összeállította, amelyeket
szükségesnek lát a kérdéskör aktualizált feldolgozása
keretében.

Dr. Máté Ferenc egyetemi tanár (Veszprémi Egye-
tem) és dr. Tóth Gergely tud. fõmunkatárs (MTA–TAKI)
„A talajbonitáció – egy új földértékelési rendszer lé-
nyeges eleme“ c. elõadásukban a talajtermékenység
fontosságát hangsúlyozták ki, az értékmeghatározás
szempontjából.

„Az országos talajvédelmi és monitoring rendszer
földértékelési célú felhasználása“ címmel dr. Molnár
Endre egyetemi docens (SZIE Kertészettudományi Kar)

részben bemutatta a megfigyelõ hálózat tevékenysé-
gét, részben felvillantotta az új földértékelésben be-
tölthetõ szerepét.

Dr. Tóth Gergely tud. fõmunkatárs (MTA TAKI) „A
különbözõ földminõsítési modellek felépítése és adat-
szükséglete“ c. elõadásában az informatika oldaláról
boncolgatta tovább a korszerûsítési lehetõségeket.

„A termõföld-minõsítés talajtani vonatkozásai“ cím-
mel tartott elõadást dr. Kocsis István fõiskolai tanár és
dr. Ferenc Kálmán ny. fõiskolai tanár, a Tessedik Sá-
muel Fõiskola Mezõgazdasági Víz- és Környezetgaz-
dálkodási Kara képviseletében.

Felkért hozzászólások keretében Kovács László, a
Pest Megyei Földhivatal osztályvezetõje „A helyszíni
osztálybasorozás szükségessége a termõföldek más
célú hasznosítását engedélyezõ földhivatali eljárás-
ban“, továbbá Pusztai Mátyás, a Körös-Maros Nem-

zeti Park Igazgatóság birtokügyi felügyelõje a "Mûve-
lési ágak szerepe az élõhelyek védelmében" címmel
ejtett szót a természetvédelem érdekében. Boda Ta-
más, a Gyõr-Moson-Sopron Megyei Földhivatal osz-
tályvezetõje „A talajminõség, a termõképesség és a
földérték kapcsolata“ címet viselõ kérdéskörre irányí-
totta rá a jelenlevõk figyelmét.

Poszter bemutató elõadások keretében a „Talaj-
bonitáció, földminõsítés és fönntartható földhasználat“
c. kutatás eredményeirõl dr. Máté Ferenc kutatóprofesz-
szor, dr. Tóth Gergely egyetemi adjunktus (Veszprémi
Egyetem), valamint „A földminõsítés szerepe a mezõgaz-
dasági földhasználat tervezésében“ címmel dr. Máté Fe-
renc kutatóprofesszor, dr. Tóth Gergely egyetemi ad-
junktus, Hermann Tamás egyetemi hallgató (Veszprémi
Egyetem) álltak rendelkezésre az elõadások szünetében.

Az elsõ nap végén a fárasztó nap után szerény ál-
lófogadás segített értékelni a nap eseményeit.

Az április 19-i, pénteki szekció „A földminõsítés jo-
gi, ökonómiai vonatkozásai és kezelése az ingatlan-
nyilvántartásban“ címet viselte. Levezetõ elnök: dr.
Vincze László tanszékvezetõ fõiskolai docens (NYME
Geoinformatikai Fõiskolai Kar) volt.

Elsõként dr. Soós János egyetemi docens, dr. Szûcs Ist-
ván egyetemi tanár (Szent István Egyetem) „A termõföld
gazdasági értékelése“ címmel tartottak érdekfeszítõ elõ-
adást.

Ezután dr. Schmidt Rezsõ egyetemi tanár (NYME
Mezõgazdasági- és Élelmiszertudományi Kar) és Boda
Tamás, a Gyõr-Moson-Sopron Megyei Földhivatal
osztályvezetõje szerzõpáros „A földértékelés jelenlegi
helyzetének elméleti háttere és gyakorlati vonatkozá-
sai Gyõr-Moson-Sopron megyei tapasztalatok
alapján“ címû közös elõadását Boda Tamás bocsátot-
ta közre. 

Lendületes és lelkes elõadást hallhattunk „A mezõ-
gazdaság a környezetvédelem szolgálatában“ címmel

Szabóné Kele
Gabriella
érdekfeszítõ 
elõadását tartja
(fotó: Bödõ
Viktória)

Az állófogadást dr. Dömsödi János felkérésére a GEO 
fõigazgatója távollétében dr. Ágfalvi Mihály 
fõigazgató-helyettes nyitja meg (fotó: Bödõ Viktória)



dr. Eõri Teréz egyetemi tanártól (NYME Közgazdaság
Tud. Kar) a termõföld és a termelõk védelme érdeké-
ben.

Halászné Székelyhidy Edit, az FVM Földügyi és Tér-
képészeti Fõosztály osztályvezetõje és Sebõk Tamás
(Pest Megyei Földhivatal) „A földminõség és földérték
szerepe a birtokrendezésben“ címmel a megújult föld-
érték egyfajta hasznosításáról részben nyugati példák-
kal, részben a hazai térinformatikai eszközök támoga-
tási lehetõségeirõl szóltak, beszédes diaképek kísére-
tében.

„A távérzékelési eljárások és a térinformatikai adat-
bázisok alkalmazási lehetõségei a talajtérképezésben
és a földminõség-értékelésben“ címû 4 tagú FÖMI
szerzõgárda nevében Winkler Péter tud. fõigazgató-
helyettes beszélt a földminõsítés-földértékelés egy ha-
tékony támogatási eszközérõl, a légifelvételek infor-
máció-hasznosításáról. 

Reális és elõremutató elõadást hallottunk Ripka Já-
nos fõtanácsostól (FVM Földügyi és Térképészeti Fõ-
osztály). Címe: „A földvédelmi szakterület helyzetérté-

kelése a földminõsítés-, földértékelés problémakör-
ben“. 

Vaszkó Elekné vezetõ-fõtanácsos (FVM Földügyi és
Térképészeti Fõosztály) „A mûvelési ágak és a mûve-
lés alól kivett területek ingatlan-nyilvántartási
vetülete“ címet viselõ elõadás keretében az ingatlan-
nyilvántartás valósághûsége problémáit és feltételeit
boncolgatta.

„A számítógépes támogatás és fejlesztése“ címmel
Szendrõ Dénes osztályvezetõ (FVM Földügyi és Térké-
pészeti Fõosztály) a földügyi-földhivatali hálózat infor-
máció-technológiai fejlesztéseirõl tájékoztatta a jelen-
levõket.

Utolsó elõadásként (Baksay Judit menedzser
/GraphIT Kft./) „A számítógépes nyilvántartás támo-
gatása, fejlesztése“ címmel a térinformatikai fejlesztõ-

forgalmazó cégek képviseletében ajánlotta a techni-
kai eszközöket a feladatmegvalósításhoz.

A rendezvény szüneteiben és a jól sikerült állófoga-
dáson a résztvevõk sokoldalúan kitárgyalták a ren-
dezvényt, és összességében hiánypótlónak, ezért szük-
ségesnek és eredményesnek ítélték azt. Különösen tet-
szett az a célkitûzés, hogy az itt elhangzott javaslatok
átadását is tervezik a szervezõk a szakigazgatás veze-
tõi számára, a tennivalók pontosítása érdekében.
Mindezt a levezetõ elnök is hangsúlyozta zárszavá-
ban.

A rendezvénynek 167 hivatalos látogatója volt, de
néhány fõiskoláról és más intézményrõl még mintegy
20 fõ jelent meg a hallgatóság soraiban. Az újabb
Fórum sikere arra sarkallja a szervezõket, hogy jövõ-
re Földhasználati Fórum címmel ismét vállalja a kata-
lizátor szerepét olyan kérdésekben, amelyek gondjai-
ról sokan tudnak, de az elõrevivõ megoldások eléré-
se érdekében elkerülhetetlen az érdekütköztetés. A
köztes idõt kihasználva, mielõbb sort kell keríteni a
Földminõsítési Fórum ajánlásainak kidolgozására.

Végül megjegyezzük, hogy a rendezvénnyel össze-
függésben helyszíni sajtótájékoztatóra is sor került.
Bár ez kissé egyszemélyessé vált (Fejér megyei Hírlap),
de a sajtó egyébként örvendetesen érdeklõdött, és tu-
dósított a Fórumról:

– MTI (Sörös Erzsébet);
– Magyar Mezõgazdaság;
– Fehérvár Televízió „Beszéljünk róla“ élõ mûsorban

adott hangot 13 percben;
– Az MTV1 Híradó; 
– az Agrárvilág c. TV mûsor tudósításairól van do-

kumentumunk.

Dr. Vincze László
a Szervezõ Bizottság elnöke

❏
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A nagyszámú hallgatóság végig figyelmesen követi 
az elõadásokat (fotó: Bödõ Viktória)


